
Odstranění větví a kořenů přesahujících na sousedův pozemek

Jedná-li se o stromy, jejichž větve a kořeny přesahují na cizí pozemek, použije se ust. § 1016/2 NOZ a
postup bude následující: Musíte nejprve vyzvat vlastníka, aby v přiměřené době odstranil podrosty a
převisy sami, a teprve pokud to neučiní, můžete zasáhnout Vy. Toto opatření vychází jednak ze
zkušenosti, že každý se k svému vlastnictví chová šetrněji než k cizímu a dále předchází a snižuje
riziko sousedských sporů. Rozhodnete-li se odstranit převisy a podrosty po bezúspěšné výzvě učiněné
vlastníkovi sami, musíte postupovat šetrně a činit tak ve vhodné roční době (zpravidla v době
vegetačního klidu). Další podmínkou je, že k odstranění musíte přistoupit jen, působí-li Vám větve či
kořeny škodu nebo obtíže, které převažují nad zájmem na nedotčeném zachování stromů.

 Zjednodušeně řečeno, pro vznik oprávnění k odstranění větví a kořenů přerůstajících na váš
pozemek musí být splněny současně všechny tyto podmínky:
1)    vlastníka předmětného stromu jste o odstranění přerůstajících větví požádal, a v
přiměřené době této žádosti nebylo vyhověno
2)    přerůstající větve nebo kořeny můžete odstranit šetrným způsobem a ve vhodné roční
době (tzn. v době vegetačního klidu)
3)    přerůstající větve a kořeny vám musí působit škodu nebo jiné obtíže, přičemž tato
škoda či obtíže musí převyšovat zájem na nedotčeném zachování stromů (musí jít o škodu či
obtíže vyšší intenzity, tedy nemůže jít o škodu či obtíže jakékoli).

Při odstranění přerůstajících větví a kořenů ponesete veškeré náklady s tím související sám. Vyplývá to
z poslední věty ust. § 1016/2 NOZ - Jemu také náleží, co z odstraněných kořenů a větví získá.

NOZ nezakotvuje žádnou právní povinnost vlastníka stromu, na základě, které by musel uposlechnout
žádost souseda a odstranit převisy a podrosty. Z toho důvodu, pokud vlastník stromu neuposlechne
žádosti souseda, neporuší tím žádnou právní povinnost a tudíž ani nemůže vzniknout vlastníkovi
stromu povinnost k náhradě nákladů, které jeho sousedovi při odstraňování převisů a podrostů
vznikly.

Je-li živý plot tvořen keři nebo jinými popínavými rostlinami je možnost odstraňovat převisy nebo
kořeny limitována pouze šetrností. Nemusíte v tomto případě prvně vyzvat souseda jako vlastníka
živého plotu k odstranění převisů a podrostů. Stejně tak nemusíte poměřovat zájem na nedotčeném
zachování rostliny s obtížemi či škodou, která by mohla vlastníku živého plotu vzniknout. V tomto
případě se bude aplikovat ust. § 1016 odst. 3 NOZ.

Ust. § 1016 odst. 2 a 3 NOZ tímto prolamuje ochranu vlastnického práva vlastníka stromu a rostlin,
když jeho sousedovi umožňuje (při splnění shora uvedených podmínek) do tohoto vlastnického práva
zasáhnout, a to i bez souhlasu vlastníka.

Pokud soused na Vaši žádost na odstranění větví a kořenů nereaguje a Vám se na svoje náklady tak
činit nechce, máte ještě možnost obrátit se s žalobou na soud.

Nepřesahují-li větve do vaší zahrady, nemůžete je zkracovat. Pokud vám sousedův strom například
stíní, a to nad míru přiměřenou poměrům, musíte se obrátit na soud s tzv. "sousedskou žalobou".
Vždy se pokuste se sousedem dohodnout, a to i v případě určitého ústupku z vaší strany.


